
ПРОЛЕТАРІ ВСІХ КРАЇН, ЄДНАЙТЕСЯ]

ОРГАН ПАРТКОМУ, 
РЕКТОРАТУ
ПРОФСПІЛКОВИХ КОМІТЕТІВ 
ТА  ДЮМГГЕТУ ЛКСМУ 
ІВАНО-ФРАНКІВСЬКОГО  
ДЕРЖАВНОГО
ПЕДАГОГІЧНОГО ІНСТИТУТУ 
ІМЕНІ В. СТЕФАНИКА

Газета заснована ЗО вересня 1988 року.

.КО М СО М О ЛЬСЬ КЕ ЖИТТЯ

К ом у бути 
секретарем

23 березня відбудеться 

конференція комсомольсь

кої організації інституту, 

на якій спілчани на

шого вузу оберуть секре

таря комітету комсомолу.

Є дві кандидатури на цю 

посадо: заступник секре

таря комітету комсомолу 

інституту О. А. Сангулія та 

секретер комсомольського 

бюро фізико-математичного 

факультету і. Г. Кабан. Ко-

дуть перевагу, буде видно. 

А  поки що на другій сто

рінці друкуємо біографії 

обох претендентів і їх про

грами, на основі яких вже 

можна робити деякі вис

новки:

що може зробити ця лю

дина на посаді секретаря, 

які принесе з собою зміни, 

до чого прагне, зрештою, 

яка її  позиція. Отже, зна

йомтесь —  Олександр Сан-'

му з них спілчани відда- гулія та Іван Кабан.

-45,

Вшанування
славетного

Кобзаря
У  перші березневі дні 

весь світ відзначає 175-у 
річницю з дня  народження 
великого українського по
ета, художника, революці
йного демократа Т. Г. Ше
вченка. Урочисто вшано
вують ювілей Великого Коб
заря і на Прикарпатті. 9 
березня члени бюро обко
му і міськкому партії, ви
конкомів обласної і місь
кої Рад народних депута
тів. представники громад
ськості обласного центру 

поклали квіти до погруддя 
Т. Г. Шевченка в парку ку
льтури І відпочинку. 

Увечері в обласному м у- 
зично-Драматичному театрі 
імені Івана Франка відбув
ся урочистий вечір громад
ськості міста, присвячений 
175-й річниці з дня народ
ження Т. Г. Шевченка. Йо
го відкрив вступним сло
вом перший секретар об
кому Компартії України І. Г. 
Посторонко. Голова оргко
мітету по відзначенню юві
лею Шевченка, заступник 

голови облвиконкому Г. О. 
Лихачова надала слово до
ктору філологічних наук, 
оектору педагогічного ін- 

‘итуту ім. В. Стефаника 
І. І. Кононенку. який виго

лосив доповідь «П ро 175-у 
річницю з дня народжен
ня Великого Кобзаря».

На урочистому вечорі та
кож виступили письменник 
С. Г. Пушик, художник, до
цент педінституту М . П. Ф і- 
гояь, архітектор, лауреат 

Державної премії УРСР 
імені Т. f. Шевченка Д. Г. 
Сосновий, поет Я. Ф . До
рошенко, секретар партко- 
му колгоспу імені Шевчен
ка Рожнятівського району 
М . І. Стасюк. вчителька 
СШ  № 6 м. Калуша Л. П. 
Скуба, студент Івано-Фран
ківського ' інституту нафти 
і газу С. Бісеналієв. голов
ний режисер обласного му
зично-драматичного театру 
ім, І. Франка І. О . Борис.

Д ля  учасників урочисто
го вечора був даний свят
ковий концерт, у якому 
взяли участь артисти теа
тру. професійні і самодія
льні колективи та виконав
ці. зокрема, хор музично- 
педагогічного факультету 
та народний самодіяльний 
вокальний ансамбль «Ро
синка» педінституту.

*  *  *
10 березня в актовому 

залі нашого інституту від
бувся літературно-мистець
кий вечір. присвячений 
вшануванню 175-річного, 

ювілею Т. Г. Шевченка. Із 
Словоул гір о Кобзаря вис
тупив завідуючий кафед
рою української літерату
ри, кандидат філологічних 
наук О . М. Пилип’юк. Си
лами художніх самодіяль
них колективів та виконав
ців був даний концерт.

♦А К Т У А Л Ь Н Е  ІНТЕРВ’Ю

Яким б у д е  тр е тій  навчальний
В офіційному газетному матеріалі ми вже пові

домляли про те, що наш інститут у цьому році ек
спериментує включення у навчально-виховний про
цес третього літнього семестру. До редакції надхо
дить багато запитань, листів з цього приводу. Що 
таке «третій семестр», як він буде організований —  
про це мн ведемо мову з проректором по навча
льній роботі, доцентом Б. В. ВАСИЛИШ ИНИМ.

—  Богдане Васильови
чу, з якою метою запро
ваджено цей експеримент 
і чия це ініціатива?

—  У цьому році в на
ш ому інституті за рішен
ням бюро ЦК ВЛКСМ  та 
Д ержавного комітету 
С Р С Р  по народній осві
ті проводиться такий ек
сперимент за участю ви
кладачів, органів народ
н ої освіти, комсом ольсь
кого та профспілкового 
комітетів. На Україні наш 
вуз єдиний, де третій л і- ' 
тній семестр буде вклю
чено у навчально-вихов
ний процес. У Російській 
Ф едерації до такого ек
сперименту включені ЛиУ 
пецький, Костромський та 
Курський педінститути, 
в Б ілорусії —  В ітебсь
кий педінститут та Грод
ненський університет. А  
метою  ц іє ї «новинки» є, 
.ЗВИЧАЙНОЇ, поглибігоешщ 
підготовки майбутнього 
вчителя до здійснення 
виховної роботи.

—  Студентів надзви
чайно цікавить, як буде 
організовано третій се  ̂
местр, які факультети,

курси залучаються до ек
сперименту?

—  У першу чергу за
уважу, щ о питання саме 
організації цього сем ест
ру мн обговорили дуже 
серйозно й всесторонньо 
і на раді інституту, і на 
засіданні парткому. Для 
здійснення координації 
робіт створено інституК- 
ську і факультетські гру
пи. Ректоратом, декана

тами, кафедрами теор ії і 
методики піонерської та 
К омсом ольської роботи, 
педагогіки і психології, 
педагогіки та методики 
'початкового навмання 
здійснено ряд заходів, 
спрямованих на включен
ня сем естру у навчально- 
виховний процес. Ріш ен
ням ради інституту вне
сено зміни до навчальних 
планів на тих курсах, які 
залучаються до експери
менту. А  передбачено за
лучити студентів таких 
курсів: четвертих (неви-
пускних) у сіх  факульте

тів; II, III —  історичного 
факультету; I. II. III —  
фізико-математичного та 
'факультету іноземних

мов; III —  філологічного, 
музично-педагогічного та 
худож ньо-графічного фа
культетів; II, III к урс— . 
факультету підготовки 
вчителів початкових кла
сів.

Ось, власне, такий кон
тингент. Додам, щ о три
валість третього сем ест
ру —  вісім тижнів, тоб
то дві зміни у піонерсь
кому таборі (бо саме у 
переважній більш ості він 
проходитиме у таборах).

Щ од о  організації, то, 
на нашу думку, ефектив
ною ф ормою роботи; сту 
дентів буде педагогічний 
загін, який о б ’єднує 2 0 — 
25 студентів різних фа
культетів, щ о дасть мож 
ливість здійснювати різ
номанітну виховну робо
ту. Планується організу
вати близько п ’ятдесяти 
таких загонів, щ о працю
ватимуть в основному у 
піонерських таборах Іва
но-Ф ранківської, а також 
М осковської, Кримської, 
Х ерсонської та інших об
ластей. Щ о стосується  
забезпечення роботи в ін
ших областях, то цим пи
танням ізагоаз займають
ся М іністерство народною 
освіти та Укрпрофрада.

Керівництво навчальною 
і виховною роботою  пед- 
загонів будуть здійсню
вати найбільш досвідчені 
викладачі-методисти, ко
жен з яких закріплювати

меться " за одним-двома 
педзагонами. Як нам зда
ється. такий розподіл 
о бов ’язків найбільш ефе
ктивний і сприятиме доб
р ій  організації навчалн- 

но-виховної діяльності сту
дентів.

Богдане Васильови
чу, а як вестиметься під
готовка студентів до літ
нього семестру?

—  На всіх факульте
тах розпочинаємо читати 
спецкурс з питань мето
дики виховної роботи. 
Педзагони, які будуть пра
цювати у піонерських та
борах, у квітні пройдуть 
тижневі інструктивні збо
ри на базі інститутського 
піонерського табору «З і
рка».

—  Ви вже говорили на-
початку про те, що у на
вчальні плани внесено змі
ни. Багатьох студентів, 
зрештою, й ' викладачів 
цікавить, які вони, наскі
льки скоротиться другий 
семестр, як буде з літні
ми канікулами?

—  Навчальний процес 
на курсах, залучених до 
експерименту, буде заве
ршено до 25 травня (тоб
то до цього числа вже бу
дуть складені іспити). Це 
дасть мож ливість педза- 
гонам своєчасно прибути 
у піонерські табори, а та
кож  отримати літні кані
кули не менше, як чоти
ри тижні. Новий навча

льний рік на всіх  курсах 
і факультетах розпочне
ться без будь-яких! змі
щень, 1 вересня.

—  Богдане Васильови
чу, Ви назвали курси, 
факультети. А  як бути 
тим студентам, які в силу 
різних об’єктивних при
чин не зможуть працю
вати у піонерських табо
рах?

—  Ми врахували й це. 
Вони будуть залучені до 
здійснення виховної ро
боти при жеках, пришкі
льних таборах. таборах 
праці й відпочинку;, ди
тячих садках і, нарешті, 
за місцем проживання.

—  Якою буде звітність 
студентів по завершенню 
літнього семестру і як 
оцінюватимуться резуль
тати студентської роботи?
' —  Звітність не пере
обтяж ена документами. 
Студентові потрібно буде 
представити керівникові- 
методистові звіт про  нав- 
чальнб-виховну роботу  і 
характеристику, затверд
ж ену педагогічною радою 
піонерського табору. Оце 
й усе. Р обота  студента 
оціню ється диференційо
ваним заліком. Підсумок 
діяльності майбутніх пе
дагогів v  третьому семе
стрі здійснюється на р оз
ширеному засіданні ради 
Кожного факультету.

Інтрпи’то взяла 
Н. БОДНАРЧУК.

► Л Ю Д И  Н А Ш О ГО  ІН С ТИ ТУТУ

Правда, гарна дівчина! І, напевно, щаслива. Адже все 
вдасться О . Підлужній з групи ПФМ-34. Вона і комсо
мольське доручення добре виконає, і дозвілля в колек
тиві найліпше організує, а якщо треба, то й сама затан
цює та заспіває. Дівчина вже багато років займається 
у самодіяльності. І що найцікавіше: при всій зайня
тості громадськими справами Оксана встигає вчитися 

на «відмінно». Фото В. Боб’яка.

♦_26_БЕРЕЗНЯ —  ВИБОРИ Н АРО ДН И Х Д ЕП УТА ТІВ  СРСР

ДУМКИ З ПРИВОДУ...
По всій країні проходять зустрічі кандидатів у  наро

дні депутати СРСР з виборцями. Відбулася вона й в 
обласному центрі. 4 березня в актовому залі Івано- 
Франківського медичного інституту студентство При
карпаття знайомилося з кандидатом по національно- 
територіальному виборчому округу № 47, Героєм Со
ціалістичної Праці, головою правління агрофірми 
«П р ут» Василем Михайловичем Ткачуком. Своїми вра
женнями від цієї події ділиться її  учасник студент IV 
курсу історичного факультету Ігор ЧИЖ, який виступив 
на зустрічі. 4

Хочу висловити кілька 
міркувань з приводу про
грами кандидата у народні

ді сили. А  як Тх зберегти 
для села? Про це у програ
мі нашого кандидата, на 

депутати СРСР В. М. Тка- жаль, не було майже слова.
Далі. Василь Михайлович 

ставить за мету домогтися 
збільшення пенсійного мі
німуму на 35— 40 процентів. 
При цьому найменша пен
сія становитиме 55— 60 кар
бованців. При нинішній до
рожнечі життя це не так 
багато, чи не правда? Як 
бути?

Щ е один момент про
грами кандидата' примушує 
задуматися і, можливо, не 
погодитися. Це стосується 
надання матерям права не 
працювати з моменту на
родження дитини по дося
гненні нею семирічного

чука. знауне місце у якій 
відводиться питанням аг
рарно? політики, спрямова
но? на піднесення сільсь
кого господарства, розви
ток оренди на селі. Справ
ді. оренда —  це на сього
дні чи не єдина форма, 
яка може сприяти виведен
ню аграрного сектора кра- 
?ни на виший щабель. Але, 
/^мається. цього нині мало, 
оскільки в більшості сіл. 
6<'Д“ мо відвеотими. зали- 
н’Ипись люди літнього віку. 
По-одьтесч пенсіонеои не 
Р - 'д у т ь  займатися ооендою. 
Для цього потоібні моло-

віку. Чи реально це? Та й 
де, зрештою, гарантії, що 
виховання у нас стане більш 
ефективним? Гадаю, такі 
пропозиції? необхідно об
грунтовувати й економічно.

На жаль, у  даній програ
мі зовсім не йдеться про 
молодіжні проблеми (зок
рема, студентські). Через 

те у виступах студентів на 
зустрічі прозвучали вимо
ги ліквідаці? ліміту на ви
плату стипендій. встанов
лення 5-денного навчаль
ного тижня, скорочення 
вечірньої та заочної форм 
Навчання як малоефектив
них, вдосконалення систе
ми вищої освіти в цілому.

Зустріч з кандидатом, на 
мою думку, вийшла ціка
вою, гострою. Однак і ме
не. і моїх товаришів-сту- 
дентів не може не турбу
вати те, що наш кандидат 
не матиме конкурентів. Ви
ходить, вибори з одного 
кандидата? Очевидно, вчи
тись демократії нам дове
деться усім.
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Сангулія 
Олександр Аркадійовин

Заступник секретаря комітету комсомо
лу інституту. Народився 21 липня 1963 ро
ку в селищі Отині Коломийського району 
Івано-Франківської області. Українець, 
У  1986 році закінчив Івано-Франківський 
технікум фізичної культури (заочне відді
лення). Член КПРС з 1984 року. В 1980—  
1981 роках навчався в С П ТУ  №  1 м, Івано- 
Франківська. Трудову діяльність розпочав 
слюсарем-складальником на одному з про
мислових підприємств міста. Вибирався 
членом комітету комсомолу заводу. З гру
дня 1984 року —  інструктор-методист по 
спорту міського спортивно-технічного клу
бу Д Т С А А Ф . З лютого по серпень 1985 
року —  секретар комітету комсомолу ав;  
тобусного парку міста. З серпня 1985 року 
'інструктор-методист по спорту, старший 
методист по спорту міського СТК Д ТС А А Ф . 
З вересня 1986 року —  студент історич
ного факультету педінституту ім. В. Сте- 
фаника. Обраний членом комітету комсо
молу. З березня .1988 року —  заступник 
секретаря комітету комсомолу інституту, 
переведений на заочну форму навчання.

За активну роботу в комсомолі наго
роджений пам’ятним знаком ЦК ВЛКСМ  
«60 років з іменем В. І. Леніна», грамота
ми міськкому та обкому ЛКСМ У.

Кабан 
Іван Григорович

Секретар комсомольського бюро фізи- 
ко-математичного факультету, кандидат в 
члени КПРС з вересня 1988 року.

Народився 12 травня 1967 року в селі 
Стриганці Тисменицького району Івано- 
Франківської області. Українець.

У  1984 році закінчив середню школу в 
селі Рошневі Тисменицького району, там 
же у 1981 році вступив до лав ВЛКСМ. У  
вересні 1984 року поступив на перший курс 
фізико-м<атематичного факультету педін
ституту. У  жовтні 1984 року був обраний 
заступником голови навчально-виховної 

комісії факультету. З червня 1985 року слу
жив у лавах Радянської Армії. В червні 
1987 року повернувся в інститут. У  верес
ні —  був обраний головою навчально-ви
ховної комісії факультету та членом вче
ної ради факультету. В листопаді 1987 ро
ку обраний секретарем комсомольського 
бюро факультету.

І. Г. Кабан не тільки відмінник навчання 
(Ленінський стипендіат), айе й займається 
науковою роботою в лабораторії фізики 
магнітних плівок, захоплюється спортом—  
боротьбою самбо, волейболом.

За активну роботу в комсомолі нагород
жений грамотами міськкому та обкому 
Л К С М У.

Захи ати Потрібн
■

і

інтереси с тудент і в  переміни в роботі
R J T K P M  _  -------------- ----------  ~  І  «  ■ВЛКСМ  —  організація 

громадсько-політична. Т о
му основним для коміте
ту  комсомолу, як на ме
не, є формування студен
тської політичної думки, 
вироблення активної жит
тєвої позиції. Це' означає:

1. Навчити молодь від
стоювати сво ї права, сво ї 
інтереси, свою  позицію 
шляхом використання ме
тодів політичної бороть
би, не залишаючи без 
уваги ж одного випадку 
несправедливості.

2, Підтримати думку 
студентів про докорінну 
перебудову системи полі
тичного інформування мо
лоді. Для цього варто:

а) широко використову
вати активні Форми по
літичного інформування 
молоді (засідання диску
сійних клубів, різномані
тні диспути, політтурніри, 
конкурси політичного ре
портажу. зустрічі за кру
глим столом із запрошен
ням відомих учених, по
літичних діячів тощ о);

б) переглянути періоди
чність проведення занять, 
систему їх  планування;

в) організовувати нав
чання політінф орм аторів, 
запрош ую чи для цього  
сп ец іал істів . випустити  
спільно з каф едрами су 
спільних наук методичні 
реком ендації на допомо
гу  організатору політклу- 
бу, створити при комітеті 
к о м сом о л у  м етодични й  
центр політінф орматора:

г) вивчати v ц ьом у на
прямі досвід хоботи ін
ших вузів. здійснювати 
обмін делегаціями;

д) організовувати виїз
н і-  засідання політклубів 
у  школах, на підприємст
вах на основі укладених 
договорів з товариством 
«Знання».

Р обота комітету ком со
молу повинна бути неро
зривно зв ’язана із зрос
лими потребами мЬлоді. 
необхідно враховувати ї ї  
‘інтереси. споямовувати 
«розвиток ї ї  ініціативи та 
активності. Для нього вва
жаю за необхідне: ство
рити в комітеті ком сом о
лу сектор вивчення гро
мадської д у м к и , який пра
цював би спільно із со 
ціологічною лабораторією  
інституту, допомагав би 
створити у нашому вузі 
банк студентської ініціа

тиви, а пізніше вивчити 
ефективність заходів і ро
боту комітету комсомолу 
в цілому; сприяти орга
нізації і допомагати в 
роботі різноманітним о б ’
єднанням студ ен тськ о ї 
молоді, здійснювати полі
тичне керівництво їх  дія
льністю; допомогти реалі
зувати в конкретні спра
ви інтерес молоді до пи
тань національних відно
син, «білих плям» істор ії 
України, організації бо
ротьби студентства за 
екологію  нашого краю, 
розвиток молодіж ного ру
ху.

Для подальшого роз
ширення студентського 
самоврядування в нашо
му вузі, на мій погляд, 
необхідно:

1 Тісне співробітницт
во комітету комсом олу із 
студентською  фракцією 
вченої ради інституту, 
підтримка та організація 
ш ирокого обговорення їх  
ініціатив, спрямованих на 
вдосконалення існую чої 
системи вищ ої освіти.

<2. Поширення роботи  
студентської фракції вче
ної ради інституту на фра
кції рад і комсом ольсь
ких бю ро факультетів; 
проведення навчання сту
дентського активу по о с 
новних напрямках роботи 
вузу; організація зустр і
чей студентів з керівни
цтвом інституту та його 
підрозділів.

3. Організація комітету 
комсом олу соціального за
хисту студентів, його 
участь у  розробц і кодек
су  прав і обов ’язків вик
ладачів та студентів пед
інституту ім. В. Стефа- 
ника:, необхідність ство 
рення якого тісно пов ’я
зана з потребами самовря
дування.

4 . Проведення коміте- 
тетом комсом олу рефере
ндумів із суперечливих 
питань.

Термінового вирішення 
вимагає проблема доз
вілля молоді. З  року в 
Рік ми говоримо, щ о в 
інституті немає примі
щення для. проведення 
дискотек, а якщ о і є  та
ке, то воно -вже зайняте 
з інш ою  метою. А  чому 
б не оголоситй конкурс 
на кращий проект оф ор
млення наш ої їдальні під

зал для відпочинку. Вва
жаю, щ о потрібно відно
вити діяльність відеоса- 

л о н у  у  гуртож итку №  5,. 
продумавши його органі
зацію.

Поліпшувати стиль ро
боти комітету комсомолу, 
підвищити його роль у 
житті вузу. Для цього:

—  сприяти проведен
ню різноманітних експе
риментів, спрямованих на 
визначення основних на
прямків роботи комсом о
льської організації інсти
туту, пош ук оптимальної 
структури його" комітету;

—  перейти на госпроз
рахунок і самофінансуван
ня1. Фонди комсом ольсь
к ої організації можуть 
складатися з певної час
тини членських внесків, 
залучених коштів, відра

хуван ь кооперативів, які 
можна і варто було б 
створити при комітеті ком
сомолу та ін.;

—  налагодити систему 
навчання ком сом ольсько
го активу, підняти його 
•виконавчу дисципліну, 
встановити контроль за 
виконанням прийнятих 
р іш еньг

—  забезпечити глас
ність роботи комітету 
ком сом олу. створивши 
пресцентр;

—  ввести в практику 
роботи періодичне підтве
рдження вотуму довір ’я 
секретарю та членам ко
мітету комсомолу;

—  вивчити можливість 
запровадження оплати зві
льнених комсомольських 
працівників за коефіцієн
том трудової участі;

—  вдосконалити си с
тему стимулювання гро
м адської активності мо^ 
лолі..

На закінчення кілька 
слів про структуру комі
тету комсомолу. Він оби
рається^ у розш иреному 
складі ,а для оперативної 
роботи з його складу 
створю ється  бюро, до яко
го входять секретар, зас
тупники по організаційній 
та ідейно-виховній робо
тах, відповідальні за ро
боту секторів.

Зрозуміло, щ о я не зміг 
охопити всі проблеми, але, 
сподіваюся, щ о ком сом о
льці інституту візьм уть 

участь у  доповненні про
грами.

ВЛКСМ  —  масова гро
мадсько-політична органі
зація, щ о виражає і за
хищ ає інтереси радянсь
к ої молоді у  нашому су 
спільстві. К омітет ком со
молу Івано-Ф ранківського 
педагогічного інституту 
імені В. Стефаника, от
же, повинен стати тією  
організацією, яка б вира
жала інтереси студентст
ва і молодих працівників 
вузу. Виходячи з цього, 
виступаю за докорінну 
демократизацію усіх  сто 
рін інститутського життя, 
надто тих, щ о стосую ть- 
студентства. Том у й свою  
передвиборну програму 
підготував саме в цьому 
дусі.

•Насамперед комітету 
комсом олу необхідно ак
тивізувати роботу  ком
сомольських організацій 
та комсомольських груп 
факультетів і курсів; всі
ляко сприяти поліпшен
ню навчально-виховного 
процесу в інституті; до
помагати становленню 
майбутнього вчителя. Я 
за те, щ об жодне питан
ня, яке стосується  діяль
ності молодіжних осеред
ків вузу, не лишалося 
поза увагою  комітету 
комсомолу, щ об жодна 
проблема, щ о торкається 
різноманітних сторін сту
дентського життя, не ви
ріш увалася б без попере
днього вивчення думки 
молоді.

Розвиваючи демократію 
та гласність, вважаю за 
необхідне широко обна
родувати рішення коміте
ту ЛКСМ У, студентсь
кого профкому та вченої 
ради інституту, до скла
ду якої входять предста
вники студентства. Гли
бш ої поінформованості по
требує і робота стипенді
альних комісій та комі
сій по розподілу студен
тів на роботу.

К ом ітет комсомолу по
винен брати участь у ви
рішенні соціально-еконо
мічних проблем життя 
вихованців інституту. Т о
м у виступатиму за обм е
ження втручання в посе
лення студентів в гурто
житки з боку адміністрації 
факультетів і інституту, 
за якомога швидше і які
сне закінчення ремонту 
в гуртожитках, за конст
руктивне вирішення ра
зом з адміністративно-гос
подарською частиною по
точних питань побуту в 
студентських помешкан

нях. В разі нерозв’язан- 
ня цього, вдаватимусь за 
допомогою  до народних 
депутатів С Р С Р  та У Р С Р .

Конче потрібно створи
ти належні умови для до
бровільної праці студен
тів v навчальний та по- 
занавчальний час; органі
зувати студентські коопе
ративи; виключити будь- 
які випадки необгрунтова
ного відволікання сту
дентів від навчального 
процесу для сільськогос
подарських робіть

Студентське самовряду
вання —  дійовий засіб, 
щ о мож е створити в ауди
торіях дух творчості, бо
ротьби за високу якість 
знань, допомож е вихова
ти висококваліфікованого 
вчителя. К омітету ком со
молу щ одо цього необхі
дно: домогтися більш ді
й ов о ї підтримки студен
тами діяльності студент
ської групи у вченій раді 
інституту; на р ів н і ректо
рату домогтися вирішен
ня питання забезпечення 
інститутської бібліотеки 
найновішими підручника
ми з РІЗНИХ дисциплін, ху 
дожньою літературою  і 
періодичними виданнями; 
переглянути штат і струк
туру  студклубу, на опла
чувані посади запропо
нувати здібних студен
тів; систематично обгово
рювати роботу студклубу 
на зборах студентського 
колективу. <

Разом з тим пропоную 
змінити форму проведен
ня екзаменів і заліків; 
більш широко залучали 
студентів до розподілу 
стипендій, складання роз
кладу занять та екзаме
нів; збільшити кількість 
годин, які відводяться на 
педпрактику в школах.

Також вважаю за доці
льне розглянути на засі
данні вченої ради інсти
туту з широким залучен
ням студентства питання 
про форми організації і 
проведення самостійної 
роботи.

Д окорінної зміни пот
ребує і система проведен
ня иолітзанять. З ц ією  ме
тою  необхідно збільшити 
к ількість політклубів і 
розширити їх  тематику; 
засідання «лУбів пробою 
дити в п ’ятницю два ра
зи на місяць; залучити до 
цього студентів у с іх  фа
культетів (за їх  вибором); 
дати мож ливість групам 
один раз на місяць про
водити політзаняття за їх  
тематикою; під час єди

них по літднів (один раз 
на місяць) організовува
ти зустрічі студентів з 
керівниками державних, 
радянських та партійних 
органів.

Д ля прискорення тем
пів перебудови в роботі 
комітету комсом олу ве
лике значення має зна
йомство з досвідом  інших 
вузів. Тому вважаю необ
хідним залучення на ши
рокій і демократичній ос
нові студентів нашого ву
зу  до роботи по розвитку 
контактів з молоддю ву
зів країни, а також зару
біжними ровесниками. Для 
цього потрібно удоскона
лювати форми проведен
ня фестивалів інтернаці
ональної дружби в нашо
му вузі; систематично від
правляти делегації сту 
дентства на подібні захо
ди в інш і вузи; налаго
дити систематичний обмін 
групами студентів між  на
шим та іншими вузаіу. 
для відпочинку під час 
канікул.

Для чіткої, більш опе
ративної і демократичної 
роботи комітету комсо
молу вважаю за необхід
не внесення змін В- його 
СТРУКТУРУ.

Скоротити до мінімуму 
кількість існуючих на да
ний час секторів.

Пріоритетними напрям
ками роботи комітету 
комсом олу повинні бути:

—  сектор вивчення гро
м адської думки і узагаль
нення передового досвіду 
вузів країни;

—  сектор розвитку сту 
дентського самоврядуван
ня (робота зі студентсь
кими групами у  вчених 
радах факультетів та ін
ституту, організація нав- 
чально-виховного процесу 
в цілому, робота із  студ- 
радами в гуртожитках)-;

— сектор вирішення со 
ціально-економічних проб
лем студентів;

—  інформаційний сек
тор (співробітництво з 
газетою  «Радянський пе
дагог» та ін .); 1

—  сектор організації 
відпочинку та дозвілля 
молоді (тісний зв ’язок  із 
студк лубом, профкомом, 
спортклубом інституту").

Вся робота комітету 
комсомолу повинна
бути спрямована ,  на 
створення сприятливих 
умов для навчання, за
безпечити підготовку ви
сококласний спеціалістів.
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ПЕДВУЗ —  ШКОЛА

Навіщо шашки, доміно, 
ляльки і солдатики —  
цікавіше все одно 
в класі інформатики!

/  Либонь, ці рядки з дитя
чої творчості найбільше пе
редають те зацікавлення, 
що панувало в лабораторії 
'персональних комп’ютерів 
нашого інституту, коли тут 
відбувавс# урок малюван
ня для другокласників Іва
но-Франківської середньої 
школи N° 13. На знімках 
(зліва —  направо): отак, зо
середжено керували кур
сом по екрані дисплея 
учні.

УРОК ДАЄ КОМП'ЮТЕР
Трохи незвично було 

того дня в лабораторії 
персональних комп’ютерів 
нашого інституту —  за 
мість постійних завсідни
ків студентів сюди заві
тали учні другого класу 
Івано-Ф ранківської серед
ньої школи №  13. Ні, не 
задля • екскурсії, а для 
проведення уроку  малю
вання. В перш у мить во
сьмирічні школярі роз
губилися —  від розмаїт
тя комп’ю терної техніки, 
від того, щ о альбоми й 
олівці замінені екраном 
дисплея і невеличкими 
клавішами... Так і роз
бігалися їхні оченята від 
цього дива, а жваві паль
чики намагалися одразу 
їіогамувати дитячу Ціка
вість —  натискували кла
віші, крутили ручки ви
микачів (все-таки, як це 
далеко від комп’ютерних 
ігор)... Та пройшла хви- 
лина-друга й учнівська 
невпевненість змінюється 
їїосередж аністю , v вагомо, 
і враз маленьке обличчя 
висвітлює радість відкрит
тя. коли «к ом п ’ютерний» 
олівчик виводить на ек
рані дисплею геометричні 
Фігури, я к і  з г о д о м  зав
дяки фантайії школярів 
вимальовуються в орна
менти, ^літаки, танки. 
Отак усе складно і разом 
з  тим просто —  задово
ленню другокласників не
має меж. А  як оцінюють 
Y w k  викладач кафедри 
математичного аналізу та 
інф орматики інститІуТу 
Л. С. Возняк, класовод 
ІІ-го « а »  Л. І. Трощ инсь- 
ка і студент V-ro курсу 
Ф ізико-математичного фа
культету Віталій Ріпа? 
Кожен з них після закін
чення уроку  мав сво ї ду
мки і  міркування, тому 
й  охоче погодився поді
литися ними на сторін
ках газети.

Любов Софронівна ВО
ЗНЯК: —  Якщ о ми сер
й озн о маємо намір ски
нути покрив таємничості 
з предмета «О снови інфо
рматики ї  обчислюваль
н ої техніки», яким і досі 
окутуєм о його, то зна
йомство з ним треба по
чинати вже з перших ро
ків навчання в школі. 
Власне на цьом у етапі по
винно забезпечуватися

розуміння учнями суті 
використання таких мож 
ливостей, як опрацюван
ня текстів, моделювання 
тощ о. Крім того, саме в 
цей час учень мусить ви
робити певні навички ро
боти з клавіатурою. Та
кож дуж е важливо, аби 
ш коляр молодш ого віку 
міг вільно обмінюватися - 
інформацією з комп’ю те
ром. Завдяки цьому ди
тина змож е почувати себе 
більш упевнено з ком
п ’ютерами, зникає страх 
перед ними. Тільки за та
ких умов, гадаю, можна 
вводити комп’ютери в н а 
вчальний процес v почат
кових класах.

Любов Іванівна ТРО- 
Щ ИНСЬКА: —  Щ е буду
чи! студенткою (закінчи-; 
ла факультет підготовки 
вчителів початкового нав
чання педінституту в ми
нулому році), я побачи
ла ,ІЦО МОЖЛИВОСТІ КОМг
п ’ю терів у  навчальному 
процесі надзвичайно ве
ликі. Якщ о вдало вико
ристовувати цю техніку, 
то можна успіш но здійс
нювати, як ми щойно пе
реконалися на уроці, ін
дивідуальний підхід у ви
кладанні того чи іншого 
предмета, ефективно оці
нювати знання у ч н ів , ці
каво, в ігровій формі ПРО-' 
водити пояснення мате
ріалу.

Віталій РІПА: —  Ми
нулого року при лабора

тор ії персональних ком 
п ’ютерів була створена 
студентська проблемна 
■група «Використання 
ЕОМ у навчальному про
цесі вузу і ш коли». Ми 
розробили різноманітні 
навчальні програми, які 
проходять апробацію в 
школах Прикарпаття, на 
курсах підвищення квалі
ф ікації вчителів і керів 
ників народної освіти, ко
трі діють при нашому ін
ституті, а також при об
ласному інституті вдоско 
налення вчителів. Така 
апробація допомагає оці
нити дидактичні можли
вості цих програм!, . вия
вити їхню  досконалість 
з психолого-педагогічного 
боку. Програма сьогодні
шнього уроку «Традицій
ний редактор» створена 
спеціально для занять з 
учнями молодш ого ш кі
льного віку. Наскільки 
вона досконала* покажіе) 
обговорення ї ї  вчителями 
початкових класів на ме
тодичному семінарі. Од 
нак те. щ о вона подару
вала ЗО хвилин радості 
й цікавості нашим мале
ньким школярам, не ви
кликає ніяких сумнівів.

На знімку: викладач
кафедри математичного 
аналізу і інформатики 
Л. С. Возняк допомагає 
другокласникам освоюва
ти комп’ютери.

Фото В. Боб’яка.

Знайомство з сиульптурною Шевченкіаною
Доктор історичних наук, 

професор нашого інститу
ту В. В. Грабовецький та 
кандидат історичних наук 
Б. В. Грабовецький до 175-ї 
річниці з дня народження 
Великого Кобзаря підго
тували путівник «Скульп
турна Шевченкіана Прикар
паття». Відкривається він 
картою-схемою, на якій по

значено всі населені пун
кти області, де встановле
но пам’ятники і пам’ятні 
знаки Т. Г. Шевченкові з 
1911 року по теперішній 
час. Автори подають коро
ткі відомості про основні 
моцументи. В путівнику вмі
щено історичні та ; сучасні 
фотографії ряду пам’ят

ників і подій, пов язаних з 
їх відкриттям.

Видала путівник обласна 
Організація Українського 
Товариства охорони пам’я
тників історії та культури в 
Івано-Франківській облас
ній друкарні.

НАШ  ХОР

ЧИ ЛЕГКО бути вчи
телем? Це питання, на
певно, здивує не лише 
студентів, але й виклада
чів. Дехто мож е іронізу
вати: хіба це проблема? 
А  м іж  тим, це дуже сер
йозно як для тих, хто го
тується  стати вчителем, 
так і для тих, хто навчає 
майбутніх педагогів.

У  привітанні ЦК К П РС 
Всесою зном у з ’їзду  пра
цівників народної освіти 
сказано, щ о загальноос
вітня школа покликана 
дати кожному учневі су 
спільно необхідний рівень 
наукових знань, залучи
ти до багатств вітчизня
ної і св ітової культури, 
загартувати юнь мораль
но і фізично. Щ о означа
ють ці слова, за якими 
приховується глибокий 
зміст? Найперше, мабуть, 
те, щ о сам вчитель по
винен бути на високому 
рівні науки і. культури, 
іітостлйнр оновлювали і 
.збагачувати св о ї знання 
в цих галузях, а також у 
сферах ф ілософ ії, мисте
цтва, етики і, зрозуміло, 
наполегливо доносити ці 
знання до учня, до сту 
дента. формуючи глибокі 
ідейні переконання.

Переконати мож е той, 
хто сам переконаний, хто 
оволодів наУковою тео
р ією  і методологією , >Сто 
чутливо прислухається 

ДО ПУЛЬСУ життя і твор
чої думки партії. Адж е 
процес перебудови супро
водж ується  періеоцінкою 
цінностей в пош уках іс 
тини на основі принципів 
історизму і правди життя. 
Отже, бути вчителем по
чесно. але й відповідаль
но.

Зрозуміло, щ о в надії 
бурхливий час без ком
паса не обійтися. І таким 
дороговказом-компасом є 
вчення марксизму^-леніні
зму. В. І. Ленін пИсаїв: 
«М арксизм  всесильний, 
тому щ о він вірний». 
Опановувати це вчення 
потрібно не з газетних 
статей, не з цйтапг, а з 
перш оджерел, опанову
вати не його форму, а йо
го сутність.

У  зв ’язку з цим потрі
бно категорично запере
чити тим, хто пропонує 
замінити вивчення марк- 
сизму-ленінізму культуро
логією , розглядаючи 
марксизм-ленінізм як од
ну із  течій загального по
току розвитку культури. 
По-перше, це не оригіна
льно і давно заперечено 
В. І. Леніним. По-друге, 
і це головне — - марксизм 
знаменував своєю  появою 
новий якісний стрибок у 
РОЗВИТКУ к у л ь т у р и , ре
волюцію v  ф ілософ ії, бо 
вперше створив науку про 
с успільство .

М арксизм-ленінізм не 
догма, а теоретичне і ме
тодологічне керівництво 
по практичної діяльності. 
Це вчення адекватно ві
дображає діалектику жит
тя. На основі всенародно
го характеру пош уків іс 

тини і розробки теорії 
перебудови колективний 
розум  партії дав відпові
ді на хвилюючі пробле
ми. сучасності. Виступ 
М. С. Горбачова на зу 
стрічі в Ц К К ЇІРС з Дія
чами науки і культури на 
початку цього року вис
вітлює багато проблем, 
навколо яких точилися
дискусії, зокрема, в на
шому інституті —  на те
оретичних семінарах, на 
кафедрах, у дискусійних 
клубах, в студентських

♦  ТОЧКА ЗОРУ

ПРО
НАШІ

ЦІННОСТІ
аудиторіях, на зборах, 
зреш тою, й у  приватних 
розмовах. Викладачі і сту 
денти покликані скорек
тувати сво ї позиції відпо
відно до зроблених пар
тією  висновків.

На щ о потрібно звер
нути особливу увагу? ЦК 
КП РС ставить питання 
так, щ об через гуманіза
цію і демократизацію, 
через гласність і плюра
лізм домагатися нової 
якості навчально-вихов- 
ногр процесу. По-перше,
глибоко усвідомити вирі
шальну роль Комуністич
ної партії, як генератора
перебудови і гаранта ї ї  
практичного здійснення, 
переконувати в цьому сту 
дентів, давати відсіч тим, 
хто намагається атакува

ти КПРС аж до ї ї  запе
речення.

По-друге, теорія пере
будови, яка визначає кон
тури якісно нового ста
ну соціалістичного сусп і
льства і є продуманою 
комплексною програмою 
оновлення, має І стати 
тією  основою , на якій слід 
будувати вивчення і вик- 
ладаня суспільствознав
ства, всіх  гуманітарних 
і суспільних наук'.

По-третє, перебудова—  
не заперечення соціаліз
му, не здача позицій, не 
осудження обраного шля
ху  розвитку, не сповзан
ня до реставрації капіта
лізму, а шлях* оновлення 
су сп іл ь ств а , на соціал іс
тичних засадах.

'По-четверте, суспільна 
свідом ість переживає пе
релом, адекватний тому, 
щ о проходить в  самому 
житті. Зростає роль і від
повідальність інтелектуа
льних сил суспільства —
—  інтелігенції. І своє по
кликання педагог вико
нає тоді, коли досконало 
володітиме діалектико- 
матеріал істинною теорі
єю  і методологією .

У  вищеназваному ви
ступі М. С. Горбачова да
на чітка характеристика 
сутності соціалістичного 
плюралізму та діалектики 
загальнолюдського і кла
сового. Важливість цих 
характеристик визначає
ться і тим. щ о v стінах 
ін с ти туту , бувало, інколи 
звучали ' думки про те, 
що пріоритет загальнолю
дських цінностей відсовує 
класове на задній план і 
То м у  класово-партійний 
підхід до аналізу сусп і
льних явищ є  застарілою 
догмою. Все це обгрун
товували плюралізмом ду
мок. Але це не так. От
же, нарешті, необхідно 
глибоко усвідомити, щ о 
класово-пролетарське і за
гальнолюдське діалектич
но взаємодіють, причому 
перше, за визначенням 
В. І. Леніна, найбільш 
повно виражає друге. Н е
обхідно послідовно до
тримуватися цього v сво
їй роботі, не відступаючи 
від при нц и пу  класовості 
при аналізі й оцінці су с 
пільних явищ.

’Справедливо, щ о нау- 
ла демократії v навчаль
ному закладі дається не
легко. щ о плюралізм е 
шляхом до істини, але пе
ребудова включає в себе 
і базується саме на со
ціалістичному плюраліз
мі. на ідеях марксизм\г- 
лeнiнiзмv. Адж е цінності, 
не одухотворені HavKono 
обгтгнтовяною  і гуманіс
тичною ідеєю, переста
ють- бути цінностями про
гресу.

В. КРАВЕЦЬ.
(Доцент кафедри філо

софії і наукового комуні
зму.

На Прикарпаття — 
в гості

Кафедра наукЬвого ате

їзму, етики і естетики інсти
туту часто організовує зу
стрічі студентів і виклада
чів з провідними вченими 
республіки, діячами літера
тури і мистецтва, досвідче
ними педагогами тощо. Цьо
го разу до нас завітав ко
лишній випускникі нашого 
вузу, доктор філософських 
нЬук, професор київської 

Вищої партійної школи при 

ЦК Компартії України О . М. 

Семашко.

Олександр Миколайович 

уже багато років дослід

жує актуальні питання есте

тичного виховання.; 1 Bfci 

автор популярних праць 

«Художні потреби та їх 

розвиток у молоді», Соці- 
ально-естетичні проблеми 
і розвиток художніх пот
реб», і лекція, яку він про
читав студентам педагогіч
ного, музично педагогічно
го факультетів теж стосу

валась теми естетичного 

виховання і його проблем. 

Окрім цього, столичний 

гість погодився прочитать 

курс з питань естетичного 

становлення молоді. , і
О . РУСИН.
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► З Н АРО ДН И Х  ДЖЕРЕЛ

^ З а в ж д и  н і ж н а  « Р о с и н к а »
У  нашому інституті діє шість творчих 

мистецьких колективів, що носять почесне 
звання самодіяльних народних. Це —  во
кально-хореографічний ансамбль «Верхо
винка», вокальний ансамбль «Росинка», во
кально-інструментальні ансамблі «Оприш 
ки», «Легінь», «Усмішка», та «Гуцулочки».

Тх створенню сприяло масове залучення 
студентів усіх факультетів до художньої 
самодіяльності протягом багатьох років, 
а професійна майстерність служить яскра
вим прикладом, зразком для цілого ряду 
відомих аматорських колективів інституту.

Серед них —  ансамбль бальнохо танцю, 
театр пантоміми, естрадно-театральна сту
дія «Живе слово», оркестр народних інст
рументів, літературна студія «Зав’язь», а 
також факультетські хори, вокально-інст
рументальні ансамблі, агіткультбригади.

СЬ О ГОДН ІШ Н ЬО Ю  П у б л ік а ц іє ю  МИ XO>feMO
розпочати більш близьке знайомство сту
дентів з роботою самодіяльних артистів, 
що, можливо, посприяє ширшому залучен
ню молоді до участі в них, v народній тво
рчості.

Прихильники естрадної 
пісні у нашій республіці 
добре знають творчість 
вокального ансамблю « Р о 
синка». Цей своєрідний 
колектив завжди вирізня
вся чистотою  звучання, 
глибокою ніжністю співу. 
Студентський ансамбль 
уж е існував, з успіхом  ви
ступав на естраді, але 
не мав назви. І ось під 
час одн ієї з телепередач 
ведучий звернувся до гля
дачів придумати ї ї  для 
молодого колективу. Так 
народилася «Р оси н ка».

Створений у  1968 році 
студенткою інституту Хри- 
стиною  Олександрівною 
Михайлюк (а нині вона 
доцент, заслужений пра
цівник культури У Р С Р ), 
ансамбль завоював симпа

тії і визнання аудиторії 
не тільки в нашій країні, 
але й  за ї ї  межами. Без
ліч концертних виступів, 
перемоги у всесоюзних 
фестивалях... На одному 
з концертів у М оскві, при
свяченому ювілею  В. Сте- 
фаника, «Р оси н ка» вико
нала старовинний романс 
з  народним артистом 
С Р С Р  І. С. Козловським, _ 
щ о стало світлою  й па
м ’ятною сторінкою  в іс 
тор ії студентського вока
льного колективу. До ре
чі. цікавих стооінок  в 
біограф ії ансамблю чи
мало. Одна з них— участь 
V музичних фільмах «Ч е 
рвона рута». «Телеграми, 
телеграми...», «П існ і над 
'Л ьвовом». Тут дівчата 
познайомилися з тоді ще

самодіяльним вокально- 
інструментальним ансамб
лем «С м ерічка», його со 
лістами Василем Зінке- 
вичем, Назарієм Ярем- 
чуком, Соф ією  Ротару, 
керівником і композито
ром Левком Дудківським, 
а  також  композитором 
Володимиром Івасюком. 
Творчі зв ’язки з ведучи- 
м з  артистами укіраїнсьі 
к о ї естради співачки не 
поривають й сьогодні.

Незабутніми були вис
тупи перед інтернаціона
льними колективами бу
дівельників газопроводу 
«У ренгой —  У ж город», 
участь в республікансь
кому телевізійному кон
курсі «Сонячні кларне
ти», у фестивалях радя-

но - румунської дружби 
в Баку і радяно-угор- 
ської дружби в Ленінгра
ді. Запам’яталися й кон
цертні поїздки по Р ум у
нії, де «Р оси н к у» радо 
вітало населення міст 
Бая-Маре, Сігета, Тиргу- 
Ліпуша, а місцеві газети 
в один гол ос  відзначали 
сердечність, ніжність і 
задуш евність дівочого спі
ву.

П ам’ятним став для ко
лективу 1978  рік, коли 
йому було присвоєно по
чесне звання народного. 
Всесою зна Фірма грамза
пису «М ел одія» випусти
ла три платівки із запи
сами вокальних творів 
«Р оси н ки ». Особливе м і
сце в репертуарі колек
тиву займають українсь
кі ліричні і народні піс- 
ні, котрі ви кон ую ться . 
йез супроводу. Своєрідна 
інтерпретація цих творів, 
аікапельний спів створю 
ють свіжий і самобутній 
образ, наближають до 
перш оджерел і водночас 
збагачують сучасними ри
тмами і гармонією . У  ви
конанні «Р оси н ки » пісні 
«Р ом а н е1, Романе», «По! 

діброві вітер ви є», « А  я

люблю Прикарпаття», 
«Л етів  пташ ок», «Аннич- 
к а» звучать свіж о, ніби 
заново народж уються.

Велику радість прихи
льн икам  _ естради прино
сять концерти-звіти, на 
які з ’їж дж аються всі уча
сники ансамблю упродовж  
багатьох років. їх  майже 
сорок. Кожен після за
кінчення вузу повіз із 
собою  на місце роботи, 
окрім любові до піс.ні, і 
певний досвід організації 
вокальної групи. Дівчата 
створю ю ть нові мистець
кі Колективи на підпри
ємствах, у школах, а за 
посадою  завжди зверта
ю ться до перш ого керів
ника Христини Михайлюк. 
Пісня для кожного учас
ника «Р оси н ки » залиша
ється найдорожчим супу
тником у  житті. А  серед 
прекрасних традицій ан
самблю —  пошук само
бутності і невтомна пра
ця. щ о дарують людям 
через пісню красу й по
езію  рідної землі.

М. ЧЕРЕПАНІН.
Завідуючий кафедрою 

теорії, історії музики і 
гри на музичних інстру
ментах, доцент.

♦  ЕКОЛО ГІЯ : КУЛЬТУРА І ДУХ О ВН ІСТЬ '1 ♦  НА Ф О ТО К О Н К УР С « р п »

Щ о ШКОДИТЬ здоров’ ю
Нам не байдуже, яким повітрям —  чис

тим чи забрудненим ми дихаємо, яку воду 
п’ємо. Все частіше ми порушуємо еколо
гічні проблеми —  сьогодні боротьба за 
чистоту навколишнього середовища стає 
загальнолюдським, всесвітнім завданням.

А  яка ж екологічна ситуація у краї, де  
ми живемо! Наскільки атмосферу, водні 
ресурси, грунти забруднюють промисло-

В. І. ПАЛЬГОВ, завідую
чий кафедрою загальної і 
соціальної гігієни і органі
зації охорони здоров’я, 
професор:

•—  В Івано-Франківську 
забруднення атмосферного 
повітря відбувається різни
ми шляхами —  тут і про
мислові підприємства, і мі-

ві підприємства, автотранспорт! Як впли
ває аеротехногенне забруднення на здо
ров’я населення Прикарпаття! Вивченням 
цих проблем займаються науковці Івано- 
Франківського медичного інституту. Редак
тор багатотиражної газети «М едик При
карпаття» Г. ДО Б О Ш  взяла у них інтерв’ю 
і попросила розповісти про свої дослід
ження, спостереження. ________________

ськии автотранспорт, і аеро
порт, і електростанція..^ 
Найбільше забруднення в 
районі електростанції, де 
знаходяться залізнична ста
нція, паркетний і ремонт- 
но-механічний заводи та ін
ші підприємства. Висока 
концентрація запорошенос- 
сті поблизу заводу ТО С , 
де в атмосферне повітря 
викидається більш як 70 
решток різних речовин.

25 років тому у густоза- 
селеній частині області і 
західного регіону побудо
вано Бурштинську ДРЕС. 
Через висотний викид вона 
має істотний вплив на стан 
;атмосферного повітря на
шої та сусідніх областей. 
Керівництво ДРЕС, Мінене
рго УРСР здійснили остан
нім часом ряд заходів, 
спрямованих на зменшен
ні; вплйву станції на еко
логічну обстановку. Вало
ві викиди за останні десять 
років зменшилися наполо
вину. З 1984 р. котло-агре- 
гати переведені на роботу 
на газовому паливі.

Значну кількість хімічних 
речовин викидає в повітря 
Калуське виробниче об’єд
нання «Хлорвініл». Загаль
на кількість викидів на до

бу становить 50— 60 тонн.
За останні п’ять років 

завдяки поліпшенню їх 
вловлювання кількість пи
лу і газів, що викидаються, 
зменшилась. І все ж на під
приємстві не вирішене пи
тання повного озеленення 
санітарно-захисної зони, 

будівництва очисних споруд 
для вловлювання хлору на 
магнієвому заводі.

На Надвірнянському наф
топереробному заводі піс
ля очищення в атмосферу 
виділяється 0,1 тонни шкі
дливих речовин за добу. 
На підприємстві незадові
льно виконуються заплано
вані заходи щодо охорони 
навколишнього середови
ща.

Забруднення атмосферно
го повітря, звичайно, впли
ває на здоров’я населення. 
Так. у структурі захворю
ваності дітей обласного це
нтру переважають хворо
би органів дихання. У  Ка
луші діти дошкільного ві
ку частіше хворіють про
студою, хронічними захво
рюваннями дихальних шля
хів. у  них дещо знижена 
неспецифічна імунологічна 
реактивність.

І. Д . ЛАН ОВИ Й, завіду
ючий кафедрою акушерст
ва і гінекології, професор:

—  Уже майже 15 років 
ми ведемо спостереження 
на Калуському виробничому 
об’єднанні «Хлорвініл»: ви
вчаємо гінекологічну зах
ворюваність жінок-робіт- 
ниць. ускладнення вагітно

сті. Встановлено, що у ро
бітниць, зайнятих на цьому 
виробництві, гінекологічна 
захворюваність вища, ніж 
у жінок контрольної групи. 
Так, у 1987-88 роках обсте
жено 161 жінку із цехів по 
виробництву ВІНІЛХЛОРИ Д У,: 

чотирихлористого вуглецю і 
перхлоретилену. При цьому 
гінекологічні зміни вияв
лено у 84 робітниць, що 
становить 52,2 процента. 
Серед захворювань пере
важають запальні процеси. 
Крім того, у робітниць об’
єднання виявлено високий 
процент невиношування 
вагітності, токсикозів вагіт
них і пієлонефриту.

Р. П. ВОЛОСЯНКО,' заві
дуюча кафедрою педіатрії, 
професор:

—  Ми провели аналіз 
смертності дітей першого 
року життя у двох районах 
Прикарпаття —  Калуському 
і Коломийському, які зна
ходяться приблизно в од
накових умовах промисло
вих міст майже з ідентич
ною організацією медично
го обслуговування. При цьо
му встановлено, що зага
льна захворюваність дітей 
по Калуському району 
(1976— 1986 pp.) становить 
607— 1267 проміля, в Коло
мийському —  825— 1112
проміля, а в минулому році 
в Калуському районі зах
ворюваність дітей уже ста
новила 1160 проміля.

Н. М. СЕРЕДЮ К, прорек

тор по науковій роботі, 
професор:

Сільські розмови. Фотоетюд І. Тимінського.

—  Сьогодні питаннями 
екології та її впливу на здо
ров’я людей слід займати
ся предметніше й ефектив
ніше. Ректорат і партком 
вважають за необхідне зо
середити у 1989— 1990 роках 
на даному напрямку роз
витку інституту всі госпдо- 
говіоні науково-дослідні 

роботи, 4 докторських і 7 
кандидатських дисертацій. 
Крім того, сьогодні йдеть
ся про укладання з під
приємствами -- «забрудню
вачами» договорів про нау
ково-технічне співробітни
цтво, мета яких —  не ли
ше вивчення обстановки і 

констатація фактів нездо

ров’я навколишнього сере
довища, але й розробка 
конкретних заходів у запо
біганні захворюваності.

Науковий відділ інституту 
разом з науковими коле
ктивами одинадцяти кафедр 
планують рзяти на довго
тривалий контроль це пи
тання, щоб домогтися оз
доровлення населення При
карпаття. Планується і від
повідний договір з відді
лом охорони здоров’я обл
виконкому. Важливо, щоб 
у повну силу запрацювала 
програма «Здоров’я», якою 
передбачено ряд конкрет
них шляхів у розв’язанні 
екологічних проблем, змі
цненні здоров’я людей.

ф СПОРТ

Кращих
визначено

Завершився конкурс на 
визначення десяти найкра
щих спортсменів 1988 ро
ку, оголошений кафед
рою фізвнховавня та ре
дакцією газети «Радян
ський педагог». У  ньому 
взяли участь представни
ки спортивного клубу.
Фізкультурні активісти з 
числа викладачів і сту 
дентів, всі, кого цікавить 
фізичне гартування.

Ось як виглядає підсу
мковий список ДЄСЯТИ-
найкращііх:

Михайло ЛЮКЛЯН —  
майстер спорту С Р С Р  
спортивного орієнтування, 
бронзовий призер чемпі
онату Радянського Союзу 
(Фізмат).

Ніна ВІННИЦЬКА —  
майстер спорту С Р С Р  з 
спортивного орієнтування, 
бронзовий призер чемпі
онату У Р С Р  (педфак).

Наталія ОНУФРУК —  
майстер спорту С Р С Р  а  
стрільби, член зб ір н ої 

команди України (педфак).
Валентина ЦАП —  

майстер спорту С Р С Р  з 
стрільби,, член збірної 
команди України (педфак).

Руслан ТЕРЕБУШ КО
—  майстер спорту С Р С Р  
з військового триборства, 
член збірної команди Ук
раїни (худграФ).

Ярослав КОСТЕНКО—  
кандидат у майстри спо
рту С Р С Р  з боротьби са
мбо. член збірної коман
ди області (істфак).

Світлана РИМБАЛО- 
ВИЧ —  І розряд з ганд
болу, член збірної коман
ди області (педфак).

Ольга ДУМ АС —
І розряд з волейболу, 
член збірної команди об
ласті (педфак).

Ольга ПОКИДКО —
І розряд з легкої атлети
ки, член збірної команди 
області (Фізмат).

Володимир ХОЛОПИК
—  І розряд з легкої ат
летики, член збірної ко
манди області (істфак).

По останній 
лиж н і

Сніг у  Карпатах зійш ов 
зовсім  недавно, тому, ду
маємо, ще не пізно роз
повісти про останні спор
тивні успіхи цьогорічної 
зими. М ова йтиме про 
турніо з лижних гонок у 
залік 39  Спартакіади ін
ституту, який пройшов у  
кінці лю того у Ворохті. 
На зимові старти тоді ви
йшли 45  лижників, які 
змагалися на дистанціях 
З км (дівчата) і 5  км (хло
пці).

В особистом у заліку 
серед дівчат кращий ре
зультат показала О. По- 
кидко (ф ізмат), на дру
гому м ісці Л. Романюк 
4' педфак), третє зайняла 
С. Гавриш (музпед).

Із чоловіків відзначився 
Я. Костан (фізмат), який 
піднявся на найвищу схо
ди нку п ’єдесталу пошани. 
За ним йде В. М арцінков- 
ський (філфак) і В. Про
дай (істфак).

У  загальнокомандному 
заліку поза конкуренцією  
була команда фізико-ма- 
тематичного Факультету, 
бо набрала очок значно 
більше за інші підрозді
ли. На друге м ісце вий- 
іпли спортсмени педаго
гічного, а третє зайняли 
дівчата і хлопці з Філо
логічного Ф а к у ^ тето .

П. НЕСТЕРУК.
Викладач кафедри фіз- 

виховання.

«СОВЕТСКИ Й  П Е Д А ГО Г» —  орган парткома, ректо-
Йата, профсоюзньїх комитетов и комитета ЛК СМ У 

вано-Франковского государственного педагогичес- 
кого института имени В. Стефаника. Газета вьіходит 
на украинском язьіке.
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